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Referat 
 

Møde i Sundheds- og Omsorgsudvalget 
Dato: d 2. maj 2024 kl. 10.00-15.00 
Sted: Udvalgsværelse D, 1. sal 
 
Deltagere: 
Hanne Simonsen, Margit Schrøder, Lisbeth Sølver, Leif Andreasen, Elin Johansen, Lone Skov Al  
Awssi, Kirsten Nissen, Henrik Høgh, Margit Risnæs, Anne Marie Bossen, Michael Neumann, Merete  
Raaschou, Eleonora Lewandowski, Jette Nielsen. 
 
Afbud: Margit Schrøder, Michael Neumann og Henrik Høeg. 

 
1. Valg af dirigent v. Hanne  

Hanne blev valgt som dirigent. 

 
2. Valg af referent v. Hanne  

Sekretariatet bistår med referatet. 
 

3. Godkendelse af dagsorden v. Lisbeth 
Dagsordenen er godkendt. 
 

4. Godkendelse af referat fra d. 4. april 2024 v. Hanne  
Referatet godkendes. 

 
5. Orientering fra det politisk Sundheds- Omsorgsudvalg v. Lisbeth 

Taget til efterretning. 
 

6. BR-forslag om bedre og fremtidssikret madøkonomi på plejehjem v. Lone og 
Lisbeth 
Ved næste udvalgsmøde kommer ressourcedirektør Anna Schou og følger op på det tidligere 
møde med Ældrerådet, hvor madøkonomien på plejehjem blev drøftet. På næste 
udvalgsmøde skal arbejdes videre med, hvordan man sikrer en øget kvalitet af maden på 
plejehjem, så man lever op til forpligtelserne i mad- og måltidsstrategien. 

 
Forud for mødet udarbejder Hanne en række spørgsmål fra udvalget til Anna Schou, for i 
højere grad at kvalificere drøftelsen. Videre udarbejder Leif et faktaart over de økonomiske 
rammer og forhold til brug for udvalgets medlemmer. 

 
7. Oplæg v. Center for Ældreliv og Innovation om tilsynsresultater 

’Selvudpeget hjælper’ 
(bilag 1) 
Oplægget er taget til efterretning. 
 

8. Opfølgning på oplæg v. Lone  
I kølvandet på udvalgets mange spørgsmål og efterfølgende drøftelse, besluttes det, at 
udvalget ønsker at udarbejde et skriv til Center for Ældreliv og Innovation (att. Centerchef 
Helle Schnedler), med en række opmærksomhedspunkter, som udvalget anbefaler, at centeret 
overveje i det videre arbejde med selvudpegede hjælpere og tilsynet deraf.  
Ældrerådets sundheds- og omsorgsudvalg har følgende opmærksomhedspunkter: 
- Udvalget opfordrer til, at der føres hyppigere tilsyn og hos en større del af de borgere, der 
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har selvudpeget hjælper-ordningen. På baggrund af udvalgets erfaringer opfordrer vi 
derudover til, at der også som del af tilsynet foregår samtale individuelt med hhv. borger 
og hjælper. Det er udvalgets oplevelse, at det er et behov for et retvisende billede af 
ordningen. 

- Som oplægsholderne var inde på, var der ved tilsyn flere eksempler på, at borgers 
vurderede tilstand var forværret eller betydelig forværret siden visitationen. Udvalget 
anbefaler derfor, at man arbejder aktivt med at sikre revisitation i praktisk, så både borger 
og hjælper er ordentligt/tilstrækkeligt/nødvendigt understøttet. 

- Udvalget var positive over at høre, hvor stor en andel af de selvudpegede hjælpere, der 
tidligere havde haft en tilknytning til sundheds- og omsorgsområdet. Det er dog udvalgets 
opfattelse, at mange ældre borgere har så specifikke udfordringer, at det kræver en 
særlighed korrekt at varetage rollen som hjælper. Udvalget opfordrer derfor til, at der 
foruden de overordnede kriterier for at kunne blive selvudpeget hjælper, også indgår 
obligatoriske kurser. Dette både generelt, ift. at højne deres vidensniveau om den 
arbejdsplads de er en del af, da dette kendskab jf. oplægget ikke var tilstrækkeligt 
(herunder hvem selvudpeget hjælper kontakter for sparring eller forespørgsel på 
revisitation), men også for at klæde de selvudpegede hjælpere på iht. Specifikke 
problemstillinger, f.eks. demens. Relevante (obligatoriske) kurser kunne med fordel 
gentages på årlig basis. Det ville være med til både at sikre en mere løbende kontakt og 
kompetenceudvikling mellem forvaltningen (visitatorerne) og de selvudpegede hjælpere. 

 
Sekretariatet videreformidler ovenstående til Center for Ældreliv og Innovation og Centerchef 
Helle Schnedler. 
 
Udvalget ønsker på et senere møde at have en opfølgningsdialog direkte med visitatorer.  

 
 

9. Beretning om magt 2023 v. Specialkonsulent Fritze Krag-Juel-Vind-Frijs og 
juridisk chef Niels Nordstrøm  
Den årlige magtberetning er taget til efterretning. Udvalget noterer, at hvor 2023 ligner det 
foregående år, har oplægsholderne en forventning til mere detaljerigdom grundet den 
ændrede indberetningspraksis via CURA (systemet). Videre bemærkes det, at 
oplægsholderne typisk oplever, at hvor der indsættes en demensfaglig rådgiver falder antal 
magtanvendelser. Man ønsker i endnu højere grad at få uddannelsesinstitutionerne ind over, 
så medarbejdere er bedre klædt på ift. magtanvendelser.  

 
10. Høringssvar til beretningen om magt v. Hanne. 

Udvalget fremsatte følgende bemærkninger til høringssvaret: 
Det er fortsat vigtigt, at der er ressourcer til uddannelse og kompetenceudvikling. Erfaringerne 
med de demensfaglige rådgiver peger på, at det giver færre magtanvendelser. Med relevante 
pædagogiske metoder er der ligeledes erfaringer i forvaltningen med at nedbringe brugen af 
antipsykotisk medicin.  
Udvalget forespurgt slutteligt på, om det fremadrettet kan fremgå af magtberetningen, hvor 
mange borgere antallet af magtanvendelser fordeler sig på. Det vil skabe en højere grad af 
gennemsigtighed. 

 
11. Plan for arbejdet med vores mærkesager de resterende måneder v. Lisbeth 

På baggrund af de positive tilkendegivelser i kølvandet op Ældrerådets foretræde for det 
politiske Sundheds- og Omsorgsudvalg, hvor klippekortsordningen og stop af egenbetaling 
på MTO blev fremsat, ønsker rådet at arbejde videre med disse områder. Klippekortsordningen 
særligt ift. plejehjemsbrug.  
I forlængelse af dagsordenspunkt 6, vil udvalget ligeledes arbejde videre med mad- og 
måltidsområdet i form af et forslag til borgerrepræsentationen om kvalitetssikring. 
Udvalget afventer den videre udmøntning og inddragelse ifm. både 
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sundhedsstrukturkommissionen og ældrereformen. 

 
12. Høringssvar til Økonomiforvaltningens analysearbejde af ressortopdeling v. 

Lisbeth 
I forlængelse af Ældrerådets Boligudvalg og Teknik- og miljøudvalgs bemærkninger til 
høringen om ressortopdeling har sundheds- og omsorgsudvalget følgende tilføjelser: 
- Første prioritet er, at der skabes én indgang til kommunen for alle ældre borgere, da 

udvalget i høj grad oplever, at ældre borgere og deres pårørende ikke ved, hvor de skal 
henvende sig for at få hjælp, viden om rettigheder eller kendskab til tilbud. 

- Der bliver jf. Ældrereformen større og større fokus på at arbejde tillidsbaseret og 
afbureaukratiserende. For at sikre borgerne kræver den dagsorden et langt tættere 
samarbejde med borgerrådgiveren, for at sikre borgerperspektivet inddrages i langt højere 
grad end vi oplever i dag. Udvalget knytter bl.a. and til, at snitfladerne mellem de juridiske 
enheder bliver brugt forskelligt i forvaltningerne, samt den mindskede gennemsigtighed 
ved den nu sløjfede årlige klageoversigt fra Sundheds- og Omsorgsforvaltningen. 

- Udvalget vil derudover opfordrer til, at ældreområdet afspejles i borgmestertituleringerne. 
Ældreområdet angår en stor og stødt stigende del af kommunens borgere og den 
betydning bør vægtes i fagforvaltningens navn. 

- Dertil ønsker udvalget at opfordre til at kommunen i højere grad samtænker fagområder og 
kvalitetsstanderne, således at ikke både Socialforvaltningen og Sundheds- og 
Omsorgsforvaltningen har både hjemmepleje- og sundhedstilbud. 

- Det bemærkes slutteligt, at en forvaltning som Teknik- og Miljøforvaltningen har en sådan 
størrelse og opdeling, at kontakten er meget udfordrende for borgerne og 
sagsbehandlingstiden meget lang. Man bør derfor udover eventuelle 
ressortomfordelinger kigge på forenkling af arbejdsgange og eftersyn af 
sagsbehandlingstider. 

 
13. Høringssvar forslag til Kommuneplan 2024 v. Lisbeth 

Udvalget har videreformidlet en række bemærkninger til sekretariatet, der samlet disse til 
Ældrerådets Forretningsudvalgsmøde. 
Udvalget ønsker særligt at understrege følgende: 
- Sikkerheds- og dermed tryghedsaspektet når cykelstier udbygges i byen, herunder 

oplysning om hensynsfuld cyklistadfærd. 
- Nødvendigheden af almene, reelle parkeringspladser både rundt i byen og ved plejehjem. 

Mange pårørende har, både ved besøg samt afhentning og aflevering af 
plejehjemsbeboere, brug for langvarig parkering og ikke blot kort ophold. Dertil kommer 
nødvendigheden af handicap p-pladser. 

- Forbedring af luftforurening skal prioriteres. Generelt bemærker udvalget, at 
Kommuneplanen beskæftiger sig meget lidt med sundhedsområdet. 

- Slutteligt er det udvalgets oplevelse, at det er en kommuneplan fra et børne- og 
ungeperspektiv. Det afspejler ikke den ældre (og voksende) andel af borgerne. Her 
bemærkes videre, at forespørgslen, jf. Kommuneplan strategiens hvidbog, på billeder af 
ældre heller ikke her er taget til efterretning. Udvalget ønsker derfor også at gentage ønsket 
om et ældreafsnit i kommuneplanen – Ellers alternativt, at der de mange steder i 
kommuneplanen, hvor børn og unge nævnes, tilføjes ældre, således ældremålgruppen 
integreres i det generelle blik.  

 
14. Evt.  

a) Ældrerådets hjemmeside 
Udvalget forespørg på udsigten til opdatering af Ældrerådets hjemmeside, herunder 
muligheden for at medlemmer kan indsende artikler, mv. Det er en prioritet, at hjemmesiden 
fremstår mere relevant forud for Ældrerådsvalget i oktober. 
Sekretariatet melder tilbage med en status og plan snarest muligt.  
 



4 

Møde i Sundhed- og Omsorgsudvalget 
Den 2. maj 2024 
 

 

b) Omvisning i Mindelunden 
Lisbeth anbefaler de gratis offentlige rundvisninger, der finder sted hver weekend, samt 
helligdage kl. 13. 

 
 

15. Næste møde 6. juni 
Næste udvalgsmøde finder sted i Telehuset (Borups Allé 41,) i lokale H201, kl. 10.00-15.00. 
Mødet afholdes i Telehuset grundet de to oplæg om, hhv. økonomien på mad- og 
måltidsområdet på plejehjem v/ ressourcedirektør Anna Schou, og indsatsen Tværfaglige 
teams med nærvisitation. 
Den nærmere dagsorden udsendes før mødet. 


